
پیام قدردانی عراقچی از مقام معظم رهبری
»سید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در پیامی از ابراز لطف مقام معظم رهبری نسبت به دستگاه دیپلماسی 

قدردانی کرد.متن این پیام به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

همچون   ۱۴۰۳ بهمن  نوزدهم  در  انقلاب  فرزانه  رهبر  بیانات 
دستگاه  ویژه  به  نظام  مسئولان  همه  راهگشای  و  راهنما  همیشه 

دیپلماسی بود.
التفات معظم له نسبت به تلاش ها و زحمات فرزندان ملت در 
وزارت امور خارجه و بیان این امر که »امروز وزارت خارجه جمهوری 
اسلامی ایران یکی از پرکارترین وزارت خارجه هاست«، ضمن اینکه 
مایه مباهات برای اینجانب و همکارانم در وزارت امور خارجه و شایسته 
قدردانی عمیق است، مسئولیت خطیر ما را برای پیشبرد اهداف عالیه 

نظام در عرصه دیپلماسی و سیاست خارجی سنگین تر می کند.
بر  و  خود،  ذاتی  وظائف  ایفای  راستای  در  خارجه  امور  وزارت 
مبنای اصول سه گانه عزت، حکمت و مصلحت، از همه ظرفیت ها برای 
پیشبرد سیاست خارجی فراگیر، فعال و اثرگذار در جهت تامین منافع 
و امنیت ملی و افزایش اقتدار و منزلت کشور از طریق تعاملات سیاسی 

و دیپلماتیک استفاده خواهد کرد.
رهبر معظم انقلاب در بیانات روز جمعه خود در دیدار فرماندهان 
نیرو های هوایی و پدافند هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران گفته 
از  یکی  ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزارت  »امروز  بودند: 

پرکارترین وزارت خارجه هاست«.

 ظریف: معاهده ایران و روسیه 
در جهت منافع ملی است

و  ایران  ۲۰ساله   معاهده   گفت:  رئیس جمهور  راهبردی  معاون 
روسیه در دولت سیزدهم نهایی شد و حداکثر تلاش صورت گرفته 
باشد. کشور  منافع  جهت  در  و  شود  تهیه  متوازن  سندی  تا  است 
محمدجواد ظریف معاون راهبردی رئیس جمهور درخصوص معاهدۀ 
اخیر ایران و روسیه که چشم انداز روابط ۲۰سالۀ دو کشور را ترسیم 
می کند، گفت: پیشنهاد این سند در دوران وزارت بنده بود و در مذاکره 
با آقای پوتین آن را طرح کردیم؛ این سند در ادامۀ سند قبلی است، 
این سند،  امور خارجه درخصوص  یقین دارم دوستان ما در وزارت 
دولت  در  سند  این  البته  افزود:  کرده اند.وی  را  خود  تلاش  حداکثر 
تا سندی  سیزدهم نهایی شد و حداکثر تلاش صورت گرفته است 
متوازن تهیه شود و در جهت منافع کشور باشد، در مراحل بعدی و 
تصویب نیز رعایت نکات لازم اعمال خواهد شد تا هیچ مشکلی که 
بعضاً در سخنرانی ها و صحبت ها به آن اشاره شده است، پیش نیاید.

کرد: بخش حقوقی  عنوان  رئیس جمهور هم چنین  راهبردی  معاون 
وزارت خارجه و شخص وزیر محترم خارجه کاملًا متوجه نکات حقوقی 
این سند هستند و با توجه به این موارد، سند برای تصویب به مجلس 

ارائه خواهد شد.

 تجدید میثاق فرماندهان سپاه 
با آرمان های امام راحل

جمعی از فرماندهان سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با حضور در 
امام راحل تجدید میثاق  با آرمان های  امام خمینی)ره(  حرم مطهر 
کردند.صبح شنبه به مناسبت چهل و ششمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی، سردار سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و جمعی از فرماندهان ارشد سپاه با حضور در حرم 
مطهر امام راحل با آرمان های امام خمینی)ره( تجدید میثاق کردند .
پس از زیارت مزار امام خمینی)ره(، حجت الاسلام سید حسن خمینی 

تولیت حرم امام به ایراد سخنرانی پرداخت.

راه اندازی خط تولید هگزافلوراید ایریدیوم
خط تولید هگزافلوراید ایریدیوم )IRF6( با حضور معاون رئیس 
جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی ایران، در منطقه هسته ای شهید 

رئیسی اصفهان راه  اندازی شد.
با حضور معاون رئیس  جمهور و رئیس  سازمان انرژی اتمی ایران، 
خط تولید هگزافلوراید ایریدیوم )IRF6( در منطقه هسته ای شهید 

رئیسی اصفهان راه اندازی شد.
با حضور محمد  بهمن (  این گزارش، روز )شنبه ۲۰  بر اساس 
تولید  خط  هسته ای  صنعت  ارشد  مدیران  از  برخی  و  اسلامی 
جداسازی  و  غنی سازی  به منظور   )IRF6( ایریدیوم  هگزافلوراید 
ایزوتوپ IR۱۹۱ در منطقه هسته ای شهید رئیسی اصفهان سایت 
 )IRF6( مورد بهره برداری قرار گرفت.هگزافلوراید ایریدیوم )UCF(
واحد  با  پزشکی  رادیوگرافی  داخلی(،  )پرتودرمانی  تراپی  براکی  در 
پرتودرمانی،  به عنوان جایگزین CO 6۰ در   IR۱۹۲ تولید پایین، 
تولید IR۱۹۲ به عنوان چشمه رادیوگرافی به ویژه در صنایع نفت 
و گاز، آزمایش مخرب )NDT( و تحقیقات رادیوبیولوژی )چگونگی 
واکنش بافت های زنده معرض تابش( کاربرد دارد.با تولید این محصول، 
ایران جزو معدود کشور های دارای این فناوری است و امکان صادرات 

آن به سایر کشور ها نیز وجود دارد.

 اعلام مسیر های راهپیمایی 
یوم الله ۲۲ بهمن در تهران

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی، مسیر های راهپیمایی یوم 
الله ۲۲ بهمن در تهران را اعلام کرد.مسیرهای راهپیمایی به شرح زیر است:
امام  میدان  حسین)ع(،  امام  مسجد  یک:  شماره  مسیر   -

حسین)ع(،خیابان انقلاب اسلامی، خیابان آزادی، میدان آزادی
ابوذر،خیابان  میدان  ابوذر،  جامع  مسجد  دو:  شماره  مسیر   -

ابوذر،خیابان شهید آیت الله سعیدی، میدان آزادی
- مسیر شماره سه: مسجد امام هادی)علیه السلام(، خیابان شهید 
آقایی، میدان معلم ، خیابان تختی ، خیابان شهید آیت الله سعیدی، 

میدان آزادی
- مسیر شماره چهار: مسجد دارالسلام، میدان منیریه، خیابان 
شهید معیری، خیابان کارگر، میدان انقلاب اسلامی، خیابان آزادی، 

میدان آزادی
- مسیر شماره پنج: مسجد الجواد)علیه السلام(، ، میدان هفتم 
تیر، خیابان شهید آیت الله مفتح، خیابان انقلاب اسلامی ، خیابان 

آزادی، میدان آزادی
- مسیر شماره شش: مسجد حضرت امیر)علیه السلام(، ، خیابان 

کارگر شمالی، میدان انقلاب اسلامی، خیابان آزادی، میدان آزادی
تعالی  الله  مهدی)عجل  مسجد حضرت  هفت:  شماره  مسیر   -
الشریف(، خیابان ستارخان ، خیابان شادمهر، خیابان آزادی،  فرجه 

میدان آزادی
امام خمینی  ابوالصدق، خیابان  - مسیر شماره هشت: مسجد 
)رحمت الله علیه(، تقاطع خیابان کارون، خیابان آذربایجان، خیابان 

آزادی، میدان آزادی
خیابان   ، سجاد)علیه السلام(،  امام  مسجد  نه:  شماره  مسیر   -
آیت الله اشرفی اصفهانی، فلکه دوم صادقیه، خیابان محمدعلی جناح، 

میدان آزادی
- مسیر شماره ده: مسجد قمر بنی هاشم )علیه السلام(، خیابان 
شهید بختیاری )سی متری جی(، خیابان شهید آیت الله سعیدی، 

میدان آزادی
-مسیر شماره یازده: مسجد جامع رسول اکرم )ص(، تهرانسر، بلوار 

شاهد، میدان کمال الملک، بزرگراه شهید لشکری، میدان آزادی
- مسیر شماره دوازده: مسجد نظام مافی، بلوار آیت الله کاشانی، 

فلکه دوم صادقیه، خیابان محمدعلی جناح، میدان آزادی
- مسیر ویژه شهید علی وردی و شهدای اکباتان: مسجد امام 
خمینی )رحمت الله علیه( - شهرک اکباتان ، میدان شهید علی وردی 
، مسجد امام رضا )علیه السلام( خیابان شهید نفیسی ، بزرگراه شهید 

لشکری، میدان آزادی
ساعت شروع راهپیمایی ساعت ۹:۳۰ صبح دوشنبه ۲۲ بهمن  

است.

رئیس و اعضای شورای رهبری حماس صبح دیروز 
دیدار  اسلامی  انقلاب  رهبر  خامنه ای  آیت الله  با حضرت 

کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار رئیس و اعضای 
کردند:  تأکید  حماس  فلسطین  مقاومت  رهبری  شورای 
شما بر رژیم صهیونیستی و در واقع بر آمریکا غلبه کردید 
اهداف  از  هیچ یک  به  آنها  نگذاشتید  خداوند  لطف  به  و 

خود برسند.
اسماعیل  »محمد  آقای  دیدار  این  ابتدای  در 
درویش« رئیس شورای رهبری حماس با تبریک پیروزی 
ما  انقلاب گفت:  به رهبر  بزرگ مقاومت در غزه خطاب 
تلاقی ایام پیروزی مقاومت غزه با سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی را به فال نیک می گیریم و امیدواریم این تقارن، 

زمینه ساز آزادی قدس و مسجدالاقصی شود.
سیاسی  دفتر  رئیس  معاون  لحَیِّۀ«  »خلیل  آقای 
پیروزی  تبریک  با  دیدار  این  ابتدای  در  نیز  حماس 
ما  گفت:  اسلامی  انقلاب  رهبر  به  خطاب  غزه  مقاومت 
امروز درحالی به دیدار جنابعالی آمده ایم که همه سربلند 
و  ما  مشترک  پیروزی  بزرگ،  پیروزی  این  و  هستیم 

جمهوری اسلامی است. 
با  دیدار  این  در  نیز  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
فرماندهان  و  غزه  شهدای  خاطره  و  یاد  گرامیداشت 
شهید، به ویژه شهید »اسماعیل هنیه«، خطاب به رهبران 
حماس گفتند: خداوند متعال به شما و مردم غزه عزت و 
پیروزی عطا کرد و غزه را مصداق آیه شریفه ای قرار داد 
که می گوید »چه بسا گروه کوچکی که بواسطه توفیق و 

اذن الهی برگروه بسیار و قدرتمند غلبه کنند«
رژیم  بر  شما  کردند:  تاکید  اسلامی  انقلاب  رهبر 

به  و  کردید  غلبه  آمریکا  بر  واقع  در  و  صهیونیستی 
لطف خداوند نگذاشتید آنها به هیچ یک از اهداف خود 

برسند.
که  رنج هایی  به  اشاره  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
شدند،  متحمل  مقاومت  نیم  و  سال  یک  در  غزه  مردم 
خاطرنشان کردند: محصول همه این رنج ها و هزینه ها در 
نهایت پیروزی حق بر باطل بود و مردم غزه برای همه 

کسانی که دل در گرو مقاومت دارند، الگو شدند.
رهبر انقلاب اسلامی با قدردانی از مذاکره کنندگان 
و  خواندند  بزرگ  را  انجام شده  توافق  دستاورد  حماس، 
حامیان  همه  و  اسلام  جهان  همه  وظیفه  امروز  گفتند: 
مقاومت، کمک به مردم غزه برای کاهش رنج و آلام آنها 

است.

حضرت آیت الله خامنه ای برنامه ریزی برای کار های 
در  تبلیغاتی  کار های  کنونی  مسیر  ادامه  و  فرهنگی 
و  خواندند  ضروری  را  غزه  بازسازی  و  نظامی  امور  کنار 
افزودند: نیرو های مقاومت و حماس در کار های تبلیغاتی 
و رسانه ای عملکرد بسیار عالی داشتند و این روش باید 

ادامه یابد.
رهبر انقلاب اسلامی، ایمان را عامل اصلی و سلاح 
و  دانستند  دشمن  مقابل  در  مقاومت  جبهه  غیرمتقارن 
گفتند: به واسطه همین ایمان است که جمهوری اسلامی 
ضعف  احساس  دشمنان  مقابل  در  مقاومت  جبهه  و 

نمی کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تهدید های اخیر 
آمریکا نسبت به جمهوری اسلامی و مردم ایران، تاکید 

ملت  در ذهنیت  تاثیری  هیچ  تهدیدها،  این گونه  کردند: 
و مسئولین ما و همچنین فعالین کشور و جوانان ندارد.

ایشان خاطرنشان کردند: مسئله دفاع از فلسطین و 
ایران هیچ  از مردم فلسطین نیز در ذهن مردم  حمایت 

جای سوال ندارد و یک موضوع حل شده است.
برای  انقلاب اسلامی گفتند: مسئله فلسطین  رهبر 
ما یک مسئله اصلی و پیروزی فلسطین نیز برای ما یک 

موضوع قطعی است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تاکید بر اینکه در نهایت 
با مردم فلسطین خواهد بود، خاطرنشان  پیروزی نهایی 
کردند: حوادث و فراز و فرود ها نباید موجب تردید شود 
بلکه باید با قدرت ایمان و امید پیش رفت و به امداد های 

الهی امیدوار بود.
رهبران  به  خطاب  پایان  در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
حماس گفتند: به لطف خداوند آن روز فراخواهد رسید 
برای  را  قدس  موضوع  تمام،  سربلندی  با  شما  همه  که 
اتفاق خواهد  قطعاً  روز  آن  و  اسلام حل کرده اید  دنیای 

افتاد.
درویش«  اسماعیل  »محمد  آقایان  دیدار  این  در 
معاون  لحیۀ«  »خلیل  حماس،  رهبری  شورای  رئیس 
رئیس  جبارین«  »زاهر  و  حماس  سیاسی  دفتر  رئیس 
حماس در کرانه باختری، ضمن تجلیل از رهبران شهید 
مقاومت به ویژه شهیدان »اسماعیل هنیه«، »سید حسن 
گزارشی  العاروری«،  »صالح  و  سنوار«  »یحیی  نصرالله«، 
و  پیروزی ها  و  باختری  کرانه  و  غزه  وضعیت  آخرین  از 
از  و  ارائه  کنونی،  شرایط  و  آمده  به دست  موفقیت های 
ایران  مردم  و  اسلامی  جمهوری  همیشگی  حمایت های 

قدردانی کردند.

گرسنگی  از  تحریم  با  می کنند  فکر  »دشمنان  بیان  با  رئیس جمهور 
خواهیم مرد  اما این طور نیست.«، گفت:  ما قادریم با قدرت به قله برسیم 

و در همه حوزه ها در منطقه اول باشیم.
منظور  به  سیرجان  به  سفر  جریان  در  شنبه  صبح  پزشکیان  مسعود 
افتتاح  منظور  به  که  مراسمی  در  گردشگری،  و  صنعتی  پروژه های  افتتاح 
اینکه انسان وقتی این همه  با بیان  پروژه های مجتمع گل گهر برگزار شد، 
در  داشت:  اظهار  می کند،  امیدواری  احساس  می بیند  را  حرکت  و  تلاش 
رانندگی  حادثه  در  کرمانی  دانش آموزان  از  تعدادی  جانباختن  لازم  ابتدا 
را خدمت خانواده آنان و همه ملت ایران تسلیت بگویم. موضوع در دست 
بررسی کارشناسی است تا بتوانیم از تکرار چنین حوادثی جلوگیری کنیم.
و  پروژه ها  این  اجرای  اینکه  بیان  با  ادامه  در  جمهور  رئیس 
برای  افراد زیادی  و  آغاز شده  از دوره دولت های گذشته  سرمایه گذاری ها 
ما  افزود:  است،  قدردانی  شایسته  تلاش ها  این  که  کشیده اند  زحمت  آنها 
همه  تلاش  از  دارد  جا  اما  آمده ایم،  به سیرجان  پروژه ها  این  افتتاح  برای 
کشیده اند،  زحمت  آنها  تکمیل  و  اجرا  مسیر  در  که  عزیزانی  و  دولت ها 

کنیم. قدردانی  صمیمانه 
حل  را  مشکلات  می توانیم  وقتی  اینکه  بر  تاکید  با  پزشکیان  دکتر 
تصور  کسی  اگر  کرد:  تصریح  دهیم،  هم  دست  به  دست  همه  که  کنیم 
کند که عقل کل است، مشکل خواهیم داشت، عقل کل همه ما و شما و 
همه کسانی که بعدها خواهند آمد و تحول ایجاد خواهند کرد، هستیم و 

هستند نه یکی از ما یا آنها.
از آنها  امکاناتی داریم که  اینکه ما منابع و  به  با اشاره  رئیس جمهور 
آنگونه که باید استفاده بهینه نکرده ایم، گفت: یک بحث این است که باید 
از این امکانات به شکل بهینه و با بالاترین بهره وری استفاده کنیم. در این 
تومان  میلیارد  هزار   ۱۲۰ اندازه  به  آینده  برای سال  که  عنوان شد  جلسه 
تولید  تا چرخه  امیدبخش است  انجام خواهد شد که بسیار  سرمایه گذاری 

از معدن تا بازار مصرف را تکمیل کرده و ارتقا بخشد.
فکر  به  باید  ما  که  است  این  دیگر  بحث  کرد:  اضافه  پزشکیان  دکتر 
و  نیستند  همیشگی  کشور  معادن  و  منابع  باشیم؛  هم  آینده  نسل های 
و  آیندگان  که  کنیم  کاری  باید  لذا  شد،  خواهند  تمام  روزی  بالاخره 
فرزندان ما نیز بتوانند در محیطی مناسب زندگی کنند، لذا باید در ضمن 
استفاده مناسب و بهره ورانه از این منابع، به فکر سرمایه گذاری برای آینده 
سرمایه ها  به  منابع،  و  سرمایه ها  این  تا  باشیم  هم  سرزمین  این  فرزندان 
تبدیل شود،  نیز  آنان  و آسایش  رفاه  برای  ماندگار  و  پایدار  و ساختارهای 
چیزی  آیندگان  برای  و  کنیم  استفاده  و  استخراج  را  منابع  این  اینکه  نه 

نگذاریم.
در  درس  کلاس   ۱55۲ کمبود  موضوع  به  ادامه  در  جمهور  رئیس 
منطقه اشاره و خاطرنشان کرد: آینده این کشور توسط فرزندان ما و نوع 

نگاهی که ما به آنها می دهیم ساخته می شود.
روز  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  اینکه  به  اشاره  با  پزشکیان  دکتر 
کنون  تا  جوانی  از  بنده  داشت:  اظهار  داشتند،  زیبایی  سخنان  گذشته 
همواره این شعر اقبال لاهوری را که می گوید مثل آئینه مشو محو جمال 
... را مدنظر داشته و دارم؛  از دل و دیده فرو شوی خیال دگران  دگران، 
آنچه  از  بهتر  را  آینده  قادریم  که  هستیم  ما  فرزندان  و  شما  و  ما  این 
امروز هست، بسازیم، کافی است، باور کنیم. انسان به میزانی که می بیند، 
می تواند حرکت کند و کسی که نمی بیند، نمی تواند برود؛ انسان به میزان 

آرزوها و امیدهای خود و به اندازه دغدغه هایش انسان است.
رئیس جمهور افزود: اگر کسی به وضعیت موجود راضی نشد و برای 
بود،  خواهد  قادر  آنگاه  کرد،  تلاش  داشت،  ذهن  در  که  آینده ای  ساختن 
تغییر ایجاد کند. بستگی دارد که ما بخواهیم از توانمندی های خود چقدر 
آن  می توانیم  ببخشیم،  ارتقا  را  خود  نگاه  توانستیم  وقتی  بگیریم.  بهره 
در  بنده  که  همانگونه  رو  همین  از  دهیم.  انجام  می خواهیم  که  را  کاری 

دوران انتخابات گفتم و حالا نیز تاکید دارم، باید سند چشم انداز را چراغ 
راه خود کنیم.

دکتر پزشکیان با طرح این موضوع که آیا امروز در زمینه ساخت راه 
چشم انداز  سند  چارچوب های  و  اهداف  با  مطابق  طرح ها،  دیگر  اجرای  و 
منطقه  اول  جایگاه  به  می خواهیم  ما  اگر  کرد:  تصریح  می کنیم،  حرکت 
برسیم، باید طور دیگری اقدام کنیم، را که شاعر هم می گوید آن چیز که 
به حرکت و  وادار  را  انسان  انسان است که  این خواسته  آنی.  آنی،  در پی 

می کند. هدایت 
رئیس جمهور با اشاره به اتفاقاتی که مسیر زندگی وی را تا امروز و 
این  دنبال  به  من  گفت:  کرد،  هدایت  جمهوری  ریاست  جایگاه  در  حضور 
بود که در هر جایگاهی  این  به دنبال  بلکه  نبودم که رئیس جمهور شوم، 
پایین تر  ندارند،  را  ما  اعتقادات  که  کسانی  از  کنم  تلاش  گرفتم  قرار  که 
برای  وقت  آن  باشد،  داشته  وجود  ما  ذهن  در  دغدغه  همین  اگر  نباشیم. 

رسیدن به قله ها تلاش خواهیم کرد.
برای  اما  نرسم،  قله  به  من  لزوما  شاید  اینکه  بیان  با  پزشکیان  دکتر 
نگاه  اگر  کرد:  خاطرنشان  است،  مهم  این  و  می کنم  تلاش  شدن  بهترین 
ما  می دهد.  قرار  تاثیر  تحت  را  ما  کردن  فکر  نوع  و  رفتار  باشد  قله  به  ما 
آنچه  هر  از  بی نیاز  و  آزاد  مستقل،  کشوری  به  تبدیل  را  ایران  می توانیم 
ما  کنند،  محاصره  و  محروم  آنها  از  را  ما  اگر  می کنند  فکر  آنها  که  کنیم 
ما  پیدا می کنیم؛ مشکل  را  راه  کنیم،  اراده  اگر  مرد.  از گرسنگی خواهیم 

اراده و باور است.
رئیس جمهور اظهار داشت: اگر چشم از دیگران برداریم و به خودمان 
تکیه کنیم، باور دارم که به آنچه می خواهیم، خواهیم رسید. ما می خواهیم 
به جایگاه اول منطقه از نظر علم و اقتصاد و تکنولوژی برسیم، اما این به 
باور  باید برای آن زحمت فراوان کشید. ما  راحتی به دست نمی آید، بلکه 
آن  به  هیچ گاه  که  می کنیم  حرکت  بی نهایت  خداوند  سوی  به  که  داریم 
نخواهیم رسید و این یعنی می شود همیشه برای رشد و ترقی تلاش کرد.
اجرای  دست اندرکاران  همه  زحمات  از  قدردانی  با  پزشکیان  دکتر 
هم  دست  به  دست  بیایید  کرد:  تصریح  شد،  افتتاح  که  پروژه هایی 
هستیم  مصمم  ما  کنیم.  رفع  را  کشور  مشکلات  تلاش  و  کار  با  و  دهیم 
کشور  و  حل  را  مشکلات  مردم  همه  همدلی  و  همراهی  و  کمک  با  که 

بسازیم. را 

عضو هیئت علمی دانشگاه اهواز و استاد اقتصاد گفت: اگر بانکهای ناتراز قابل 
اصلاح نیستند و از موقعیت خود سوء استفاده می کنند و از طریق قدرت مالی و 
اقتصادی و سیاسی که پیدا کردند بانک مرکزی نمی تواند آنها را تحت نظارت خود 

قرار دهد باید حذف شوند.
مرتضی عزتی اقتصاددان و عضو هیئت علمی دانشگاه اهواز در گفت وگو 
با اخبار صنعت نگاهی دارد به موضوع برخورد با بانکهای ناتراز و بانکهایی که در 
رشد نقدینگی کشور به صورت منفی موثر بوده اند وی در این باره گفت: قاعدتا 
نقدینگی کشوری که به صورت عادی و در مسیر توسعه حرکت می کند باید در 
افزاش تولید رفاه، کاهش فقر و کاهش نابرابری حرکت کند در حالی که نقدینگی 
افزایش و رشد یافته در ایران در مسیر توسعه و کمک به فعالیت های مولد نبوده 
است بلکه خرج مصارفی شده که به مردم زیان وارد کرده و اقتصاد را دچار چالش 

های اساسی کرده است.
وی در این باره گفت: به نظر نمی رسد برخورد با بانکهای ناتراز با بخشنامه 
میسر شود زیرا لازم است ساختارها، چارچوب هایی برای عدم ناترازی بانکها با 
نظارت ها و برخوردهای بیشتر ایجاد شود تا بانکها در این مسیر فعالیتها و اقداماتی 

در دستور کار داشته باشند که به اقتصاد آسیب های جدی وارد نکند.

تاسیس  از  ناشی  را  نقدینگی  ضابطه  بی  رشد  از  بخشی  افقه  مرتضی   
از  که  بانکهای خصوصی  گفت:  باره  این  در  وی  داند  می  بانکهای خصوصی 
از  کردند.  این چالش  وارد  را  یافتند کشور  تاسیس  اجازه  اوایل دهه هشتاد 
داشت  رو خواهیم  پیش  در  را  فضا  این  که  بود  بینی  پیش  قابل  امر  ابتدای 
چرا که نظارت ها بر رشد نقدینگی وسوء استفاده بانکها از منابع مردم بسیار 
ضعیف بود. وضعیت بی توجهی به این موارد ما را امروز به اینجا رسانده که 
تعدادی بانک ناتراز و زیان ده داریم که باید حذف شوند در حالی که حذف 

آنها برخورد با معلول می شود.
وی در خصوص راهکار درست حذف بانکهای ناتراز گفت: برای حذف بانکهای 
ناتراز قاعدتا اول باید مسیری طی شود که این بانکها در هم ادغام شوند تا حذف 
زیرا باید متوجه تبعات اجتماعی و حتی سیاسی این روند بود. توده مردم از این 
موضوع نگران می شوند و ممکن است به بازارهای موازی هجوم ببرند برای حفظ 
ارزش دارایی خود و تبعات دیگری در اقتصاد رقم بزنند بنابراین این روند زمانی 
باید دنبال شود که زمینه سازی های لازم برای ادغام بانکها شبیه به ادغام بانکها 
و موسسات نیروهای انتظامی و نظامی در بانک سپه ایجاد شد تا در این موضوع 

لطمه ای به دارایی ها و اعتماد مردم وارد نشود.

کارشناس وتحلیلگر اقتصادی معتقد است: حذف باید در اخرین مرحله باشد 
پس در وهله اول باید مسیرهایی طی شود که در نهایت به ادغام بانک ها منتهی 
شود. از سوی دیگر لازم است بانک مرکزی عوامل موثر بر ایجاد ناترازی در بانکها 
را رصد و ارزیابی کند و ببیند کدام عوامل این وضعیت را ایجاد کرده و بانکها از چه 
سیاستهایی تبعیت نکردند و پول آفرینی فراتر از نیاز جامعه داشتند و نقدینگی را 

به اقتصاد پمپاژ کردند که اینگونه شده است.
وی در این باره توضیح بیشتری داد و گفت: توصیه اول این است که باید 
اقدامات ملایم تری انجام شود با نگاه به حفظ منابع و امنیت روانی مردم اما اگر 
این بانکها قابل اصلاح نیستند و از موقعیت خود سوء استفاده می کنند و از طریق 
قدرت مالی و اقتصادی و سیاسی که پیدا کردند بانک مرکزی نمی تواند آنها را 

تحت نظارت خود قرار دهد باید حذف شوند.
عضو هیئت علمی دانشگاه اهواز یادآور شد: باید زمینه هایی که باعث شده 
این بانکها منافعی برای خود ایجاد کرده، با تحمیل خلق نقدینگی و تورم بالا به 
جامعه وام ها وتسهیلاتی به عده ای دادند باید از بین برود تا به تبع آن زمینه هر 
گونه فعالیت های دلالی و غیر مولد که از این پول ها ایجاد م شود بسته شوددر غیر 

این صورت چند سال بعد مجبور به حذف چند بانک دیگر می شوند.

که  است  موضوعی  ناتراز  بانکهای  حذف  عزتی-اقتصاددان:  مرتضی 
بانک مرکزی در طی سالهای اخیر از آن بسیار سخن گفته است اما مساله 
حائز اهمیت این است که ادغام بانکهای ناتراز با بانکهای سالمتر در عین حال 
ناترازی بیشتری  بانکها  بدانیم کدام  به ذکر است که  اما لازم  که مهم است 

دارند زیرا ثابت شده عمدتا بانکهای ناتراز، بانکهای دولتی هستند.
بانکهای  از بین بردن  برای  بانک مرکزی عزمی  در صورتی که دولت و 
ناتراز دولتی نداشته باشند و برنامه ای برای ادغام آنها در دستور کار نباشد و 
این موضوع فقط برای تعدادی بانک خصوصی اجرا و دنبال شود دو سه بانکی 

که وضعیت حادتری نسبت به سایر بانکها دارند نمی توان با اطمینان خاطر 
ناتراز به نتیجه  بانکهای  بانک مرکزی و دولت در راستای حذف  عنوان کرد 

مشخص و قابل اتکایی رسیده اند.
شواهد حاکی از ان است که نمی توان درآینده ای نه چندان دور یعنی در 
کوتاه مدت به این موضوع دلخوش کرد که می توان منتظر چشم انداز خوب 
عبور از بانکهای زیان ده با حذف آنها بود؛ مگر به شرط نقد کردن دارایی های 
خود و فروش اموال مازاد، درغیر این صورت این موضوع به تاخیر می افتد تا 
زمانی که ادغام انجام شود زیرا به نظر نمی رسد برنامه ای برای حذف بانکهای 

ناتراز در دستور کار باشد.
با اینکه بانکهای ناتراز تاثیرات بسیاری در رشد نقدینگی داشتند اما برای 
و  پولی  پایه  افزایش  و  نقدینگی  از ردش  یعنی جلوگیری  این منظور  تحقق 
تورمی که بخشی از آن بدین سبب ایجاد شده است باید بانک مرکزی و دولت 
برای برخورد قاطعانه با بانکهای ناتراز با هم هماهنگ باشند، هر چند نیازمند 
ورود قاطع دستگاه قضا برای این منظور هستیم در غیر این صورت چونان 
گذشته نمی توان امیدی به برخورد با بانکهای زیان ده و ناتراز که بخشی از 

آنها بانکهای دولتی هستند داست.

رهبر انقلاب: پیروزی مردم غزه، غلبه بر آمریکا بود

پزشکیان:باتحریمهاعقبنمینشینیم

استاد اقتصاد در گفت و گو با »اخبار صنعت«؛
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قالیباف: 
رئیس جمهور 
فرمایش آقا 
درباره عدم 
مذاکره با 
 آمریکا را
پیش ببرد

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
تأکیدات روز گذشته رهبر معظم انقلاب اسلامی 
با  مجدد  مذاکره  بی نتیجه بودن  دلایل  درباره 
داریم  مطالبه  رئیس جمهور  از  گفت:  آمریکا 
درباره  آقا  فرمایش  وفاق،  چارچوب  براساس 

عدم مذاکره با آمریکا را پیش ببرد.
شورای  مجلس  رئیس  قالیباف  محمدباقر 
اسلامی در ششمین همایش ویژه فرماندهان و 
کارکنان ستاد فرماندهی سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی، طی سخنانی با اشاره به تأکیدات روز 
گذشته رهبر معظم انقلاب اسلامی درباره دلایل 
گفت:  آمریکا  با  مجدد  مذاکره  بودن  بی نتیجه 
در  روشن  و  شفاف  رهبری  معظم  مقام  دیروز 
معنای  گرفتند؛  موضع  مذاکره  بحث  با  ارتباط 

وفاق همین جاست.

وی افزود: توقع و مطالبه ام از رئیس جمهور 
این است که با توجه به ابلاغ این فرمایش حضرت 
آقا، ایشان شخصاً خودشان و دوستانشان در دولت 
را به این سمت ببرند که کار را براساس فرامین 
حضرت آقا پیش ببریم و بتوانیم کارهایمان را 
انجام دهیم.رئیس مجلس با تأکید بر اینکه »نباید 
در این بخش دوقطبی موافق مذاکره و مخالف 
از  بعضی  از شب گذشته  کنیم.«، گفت:  ایجاد 
دوستان در جبهه انقلاب دوقطبی »مذاکره بله« 
و »مذاکره خیر« را در پیش گرفته اند حال آنکه 
ماهیت فرمایش حضرت آقا با بحث های گذشته 

»مذاکره بله یا خیر« متفاوت است.
قالیباف تصریح کرد: حضرت آقا اشاره کردند 
که مذاکره امر طبیعی است و با همه کشورهای 
دنیا حرف می زنیم و صحبت می کنیم؛ مگر دولت 

با  مذاکره  با  رابطه  در  صحبتی  رئیسی  شهید 
اروپا در موضوع برجام نداشتند؟ حضرت آقا در 
فرمایشات خود مانعی برای صحبت نکردن با اروپا 
را مطرح نکردند پس نباید به سمت انسداد برویم.

آمریکا  با  ما  فرمودند  آقا  کرد:  اضافه  وی 
و  است  تمام  و  روشن  این  نمی کنیم؛  مذاکره 

تکلیف رژیم صهیونیستی هم روشن است.
نشست  در  زمانی  گفت:  مجلس  رئیس 
خبری با خبرنگاران از من پرسیدند؛ »آیا تفاوتی 
بین هریس و ترامپ وجود دارد؟«، پاسخ دادم؛ 
»حتماً فرقی دارد، ترامپ قاتل شهید سلیمانی 
باشیم؟ پس  بی تفاوت  می توانیم  ما  مگر  است، 

حتماً برای ما فرق می کند«.
وی خاطرنشان کرد: حضرت آقا می فرمایند 
شرافتمندانه نیست، خب، شرافتمندانه نیست. 

را  ترامپ  دستور  دیگر  بار  می کنم  خواهش 
بخوانید که دیگر موضوع هسته ای نیست چون 
در آن موضوعات هسته ای، موشکی و سلاح های 
نامتقارن و متعارف آمده است، خب، این به معنای 
این  است،  اسلامی  جمهوری  کردن  خلع سلاح 
یعنی ترامپ از قبل متن یک طرفه ای تهیه کرده 
است.قالیباف گفت: فردی که قبلًا متنی را که 
یک طرفه نبود، پاره کرد، بعد همین فرد می گوید؛ 
دوست ندارم اینها را اجرا کنم اما خودت داوطلبانه 

بپذیر و اگر نپذیری اتفاق دیگری می افتد.
رئیس مجلس با اشاره به مفهوم وفاق ملی 
عنوان کرد: وقتی حرف از وفاق می زنیم یعنی 
دولت، مجلس و همه باید این متن را برای مردم 
عزیزمان تببین کنیم که در آن چه چیزی نوشته 

شده است و از ما چه چیزی می خواهد.


